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Iskolaépület felújítása 

A 2018/19-es tanév különleges év iskolánk, így az ökoiskola életében is. A nyár folyamán az 

iskola épülete teljes körű felújításon esett át. A tanévet a település kultúrházában kezdtük meg, 

ideiglenes körülmények között. Az épületet átadására 2018. december 13-án került sor, 2019 

januárjában kezdődött meg a munka az új épületben. Az ökoiskolai lét prioritásai először az 

ideiglenes oktatóhely, később a teljesen új iskolai környezet miatt megváltoztak erre a tanévre. 

A terv készítésekor korábbi visszaköltözésre számítottunk és alábecsültük a visszaköltözéssel 

járó és az azt követő feladatok mennyiségét. A tervet a helyzethez igazítottuk, a változásokat a 

beszámoló tartalmazza. 

Az ökoiskola lét alapvető szabályaira, a környezettudatosság, mint létforma kialakítására 

továbbra is nagy hangsúlyt helyeztünk. 

A felújítással kapcsolatos szükségszerű kellemetlenségek ellenére 

az ökoiskola munkacsoport tevékenysége a tanév folyamán 

sikeres volt. A második félévben visszaállt a megszokott rend, év 

végére a szabadtéri programok, sportnap, kerékpártúrák, 

napközistáborok megrendezése nem ütközött akadályba. A 

kerékpártúrákat a korábbaikhoz hasonlóan az alsó tagozaton 

Egresitsné Tóth Bernadett, a felső tagozaton Molnár Róbert vezette. A diákok 90-100 %-a 



környezetkímélő módon jár iskolába. A bejáró tanulókat iskolabusz szállítja, a helyiek gyalog 

és kerékpárral érkeznek iskolánkba. Az iskolaudvaron lehetőség van a kerékpárok kulturált 

tárolására, a felújítás után legelőször kerékpártárolásra alkalmas helyet alakítottunk ki. 

 

Részletes beszámoló: 

Szeptember 

Az ökoiskola munkaterv, az iskolai munkatervvel egyeztetve elkészült, minden feladathoz 

felelőst és határidőt rendeltünk, legkésőbb október végi költözéssel számolva. 

Szelektív hulladékgyűjtés beindítása, edények kihelyezése, a diákok figyelmének felhívása a 

szelektív edények használatára az ideiglenes oktatóhelyen is megtörtént, mivel szokatlan 

szituációban kellett a DÖK tagjainak helyt állni, különös figyelmet fordítottunk a 

megsegítésükre. 

A DÖK elkészítette a saját éves munkatervét, melyben szándékosan hangsúlyos szerepet 

kapnak az ökotudatos készségek fejlesztését célzó feladatok. Elindult a zöld kommandó, a 

szelektív hulladékgyűjtésre, energiatakarékosságra való törekvés jegyében. A zöld 

kommandó kiváló lehetőséget nyújt a diákoknak arra, hogy megtanulják, hogy milyen módon 

lehet – a másik ember megsértése nélkül – felhívni a figyelmet a zöld gondolkodás 

fontosságára és az ehhez tartozó magatartásformák elsajátítására. Minden évben akadnak 

nézeteltérések, de a kezdeti nehézségek után mind a diákok közötti zöld kommunikáció mind 

a szeletív hulladékgyűjtés jól működik. 

A szülői munkaközösség és az ökoiskola programok lebonyolításában közreműködő szülők 

felosztották a feladataikat, nagy lelkesedéssel fogtak munkához (elsősorban iskola körüli 

társadalmi munka, de a megszokott madaras események, szemét-szüret stb.). 

Miután az iskola heti szintre lebontott munkaterve hozzáférhető vált, megkezdődött a közös 

programok időpontjának egyeztetése az együttműködő partnerek képviselőivel (közös 

madárgyűrűzés – óvoda; madaras témájú előadások - Magyar Madártani Egyesület, 

ragadozómadár bemutató) 

A zöld faliújság és a dekoráció elkészítése a költözés utánra csúszott, az ideiglenes 

oktatóhelyen nem volt erre lehetőség. 



Honlap szerkesztése, karbantartása folyamatos, eseményekhez köthetően intenzívebb. Az 

iskolai események dokumentálása folyamatosan zajlik. 

Röptetéssel egybekötött ragadozómadár bemutatót szerveztünk 2018. szeptember 26-án. 

Meghívásunkra Kisteleki Gergely solymász, a Hortobágyi Madárkórház munkatársa érkezett 

Sopronhorpácsra. A program az emeletes iskolában az alsósokkal kezdődött, majd a 

kultúrotthon nagytermében az összes felső tagozatos részvételével az előadó nagyon 

hitelesen mutatta be a Magyarországon előforduló ragadozómadarakat, a saját madarait 

(Harris ölyvek, nem őshonos, így engedéllyel tartható madárfaj). Ezután a kultúrház melletti 

szabad téren röptette a madarait. A program nagyon sikeres és informatív volt.  

 

 

 

Október - november 

A szokásos őszi-téli programok, mint papírgyűjtés, madáretetés az idén nem valósultak meg. 

Az ideiglenes oktatóhelyen ezekre nem volt lehetőség. A szokásos, mindennapi zöld 

praktikáink gyakorlására volt csak lehetőség, illetve az érintett tanórákon, az adott tananyag 

keretein belül a pedagógusok foglalkoztak a témával. 



2018. okt. 5-én a Berzsenyi Dániel Evangélikus 

Líceum és Partneriskolái Természettudományos 

Oktatásának Fejlesztése (Öveges program) nevű 

projekt keretében a gimnázium Gombocz Endre 

természettudományos laborjában 4 laborórán 

vehettek részt 7. osztályos tanulóink. Kísérletek 

segítségével modellezték a felhőképződést, az áramlásokat, a jég felszínformáló 

tevékenységét; hevítettek cukrot, fejlesztettek hidrogént. A gyerekek számára valóban 

élmény volt a délelőtt.  

 

December 

2018. december 13-án került sor az ünnepélyes iskola-átadóra. A megelőző időszakban 

megtörtént az épület tetőszerkezetének felújítása, energetikai korszerűsítése és szigetelése, 

napelemek felszerelése és üzembe helyezése. Többek között megújult a sportszertár, 

pályázaton nyert sportszerekkel bővült, szabadtéri sporteszközök beszerzése és telepítése is 

megtörtént. A szabadtéri sportpálya új aszfaltburkolatot kapott (ld. később).  

Az új könyvtárhelységben a zöld kiadványoknak sikerült könnyen hozzáférhető külön 

szegletet kialakítani. 

A felújítást méltatlan körülmények között átvészelő dézsás- és szobanövények átültetése 

megtörtént. 

 

 

 



Január - február 

A téli szünet után megkezdődött a tényleges munka a felújított épületben. Fenntartottuk a 

megkezdett programjainkat, mint szeletív hulladékgyűjtés, zöld faliújság. A téli madáretetést 

januárban már nem kezdtük el, az MME ajánlása alapján nem javasolt. Első osztályosaink 

látogatást tettek az óvodában a „madarász ovi” keretében megrendezésre kerülő bemutató 

madárgyűrűzésen. Az iskolaudvar nem alkalmas madártani bemutató rendezésére, az 

óvodaudvar azonban, amely a régi kastélypark része, kiváló lehetőséget nyújt. Első 

osztályosaink szívesen látogatnak vissza a régi óvodájukba, hogy részt vegyenek a 

hagyományos madárgyűrűzésen, ahol a madarakat nemcsak messziről, hanem kézben is 

megnézhetik.  

 

Március 

A víz világnapjára minden évben rajzpályázatot hirdet a Soproni Vízmű Zrt., amelyen 

minden évben indulnak iskolánk diákjai, színvonalas  alkotásaikkal.  



Az őszi papírgyűjtés elmaradt a felújítás miatt, a gyerekek annál nagyobb lelkesedéssel vettek 

részt a tavaszi alkalmon. A településen, osztályonkénti versenyben összegyűjtötték az 

újrahasznosítható papírt.  

Fenntarthatóság-környezettudatosság témahete 2019. március 18 és 22 között került 

megrendezésre a központi ajánlásnak megfelelően. Minden évfolyam részt vett a 

programokon, A tematika vázát a természetismeret, földrajz, biológia, technika, életvitel és 

gyakorlat, vizuális kultúra, osztályfőnöki órákon szereplő környezet- és természetvédelmi 

ismeretek témakör ismeretanyaga adta. A már kidolgozott program alapján állítottuk össze a 

tematikát, illetve koncentráltunk az egyes tantárgyak e tárgyú ismeretanyagának 

összerendezésére is. 

2019. március 29-én az új sportpályaburkolat ünnepélyes 

átadója zajlott egy nyilvános sportnap keretében. 

 

 

Április 

Szemétszüret: 2018. április 9-én közös erővel tisztítottuk meg 

településünket és 

környékét az elszórt 

szeméttől.  

 

 

 

 

 



A Föld napjáról, az április 22-i héten a megfelelő tanórák keretében emlékeztünk meg. 

Áprilisban megbeszélést folytattunk a helybéli kertészeti 

vállalkozásokkal. Megnézték az iskolaudvart, a meglévő 

fáinkat, felajánlották segítségüket, facsemetével segítik az 

iskolát és szakszerű ültetésben is. A faültetéseket 

beütemeztük a következő őszre. Az építkezés okozta 

hegek lassan, de biztosan gyógyultak az iskolánk udvarán. A diákok, szülők és a tantestület 

összefogásával füvesítettünk. Mivel a diákok nagyon élvezték az udvari munkákat, 

elhatároztuk, hogy fokozatosan visszaállítunk valamennyit a régi iskolakertből. Először 

virágágyást és fűszernövénykertet terveztünk, kialakításuk megkezdődött.                  

Május 

Május hónapra esik a Madarak és fák napja és a Biológiai sokféleség napja is. Ezekről a jeles 

napokról a megfelelő tanórák keretében emlékeztünk meg. 

Június 

A június 5-i Környezetvédelmi Világnapról is a megfelelő tanórák keretében emlékeztünk 

meg. 

Az ökoiskola munkacsoport e tanévi munkájáról értékelő megbeszélést tartottunk, a DÖK 

képviselői jelenlétével, majd elkészítettük az ökoiskola projekt tanévértékelő beszámolóját. 



Június 3 és 4. hetében iskolánk diákjai környezetvédelmi napközis táborban vettek részt. Itt 

többek között ismereteket szereztek a környék növény- és állatvilágáról.     

Sopronhorpács, 2019. június 30. 

                                                                                Varga Hajnalka  Király Angéla 

                                                                                   int. vez.   mcs. vez. 


